



Istanbul Zaim University

**First CIGA International Islamophobia Conference
Summary of Recommendations**

**Birinci CIGA Uluslararası İslamofobi Konferansı
Önerilerin Özeti**

**مؤتمر الإسلام والشؤون العالمية الدولي الأول عن
الإسلاموفوبيا- ملخص التوصيات**

Center for Islam and Global Affairs

Policy Analysis, Assessments and Studies [PAAS] 2

Policy Analysis, Assessments and Studies [PAAS] ②

**First CIGA International Islamophobia Conference
Summary of Recommendations**

**Birinci CIGA Uluslararası İslamofobi Konferansı
Önerilerin Özeti**

**مؤتمر الإسلام والشؤون العالمية الدولي الأول عن الإسلاموفوبيا
ملخص التوصيات**

Policy Analysis, Assessments and Studies [PAAS]

Copyright © 2023 Center for Islam and Global Affairs

All rights reserved

Printed in Istanbul, Turkey

First published as a paperback in 2018

For information about permission to reproduce selections
from this series, write to:

Center for Islam and Global Affairs,
Istanbul Sabahattin Zaim University, Halkalı, Küçükçekmece, 34303

Tel.: +90-212-692-9689

Fax.: +90-212-693-8229

E-mail: ciga@izu.edu.tr

Web: ciga.izu.edu.tr

Published by the Center for Islam and Global Affairs (CIGA)

Director: Prof. Dr. Sami A. Al-Arian

A catalog record for this publication is available from

Istanbul Sabahattin Zaim University (IZU)

Rector: Prof. Dr. Ahmet Cevat Acar

ISBN: 978-625-7558-19-8

Istanbul Sabahattin Zaim University Publications, No.77.

No reproduction of any part of this volume may take place
without the written permission of the Center for Islam and Global Affairs.

Language/ Dil/اللغة	Contents	Page
English	First CIGA International Islamophobia Conference Summary of Recommendations	4
Türkçe	Birinci CIGA Uluslararası İslamofobi Konferansı Önerilerin Özeti	11
عربي	مؤتمر مركز دراسات الإسلام والشؤون العالمية الدولي الأول عن الإسلاموفوبيا – ملخص التوصيات	18

Note: These recommendations are the result of the first conference on Islamophobia organized by CIGA in April 2018 with over 25 scholars and experts.

Not: Bu tavsiyeler, CIGA tarafından Nisan 2018'de 25'in üzerinde akademisyen ve uzmanın katılımıyla düzenlenen İslamofobi konulu ilk konferansın sonucudur.

ملحوظة: هذه التوصيات هي نتيجة المؤتمر الأول عن الإسلاموفوبيا الذي نظمه مركز دراسات الإسلام والشؤون العالمية CIGA في أبريل 2018 وحضره أكثر من 25 باحثاً وخبيراً .

First CIGA International Islamophobia Conference

Summary of Recommendations

Introduction

Islamophobia is commonly defined as the intense or irrational hatred, hostility, and fear of Islam. It perpetuates negative stereotypes resulting in bias, discrimination, and the marginalization and exclusion of Muslims or Islamic activists from social, political, and civic life. Moreover, it has manifested itself as a form of structural racism that is directed at a perceived or real Muslim threat through the maintenance and extension of existing disparities in economic, political, social and cultural relations. Islamophobia essentially dehumanizes Muslims and thus rationalizes the use of violence against them as a tool. It reintroduces and reaffirms a global racial structure through which resource distribution disparities are maintained and extended.

This phenomenon may have always existed in varying degrees in many societies, but it has in the last few decades become prevalent around the world, especially in the West after 9/11 and the so-called war on terror. In recent years, many of its aspects have become institutionalized through official policies and state structures. In addition, it has been featured in many political campaigns and parties, especially in the U.S. and Europe, causing not only distrust and alienation for significant segments within these societies, but also tension and polarization in many communities around the world. Unfortunately, Islamophobia has unleashed a lucrative industry led by dangerous interest groups with extremist political, social, and economic agendas. If unchecked, it threatens perpetual wars and destruction causing immeasurable pain and suffering.

The Center for Islam and Global Affairs (CIGA) at Istanbul Sabahattin Zaim University (IZU) has organized its first International Conference on Islamophobia in April 2018 and featured some of the most notable scholars from Turkey and around the world. The conference explored the impact of Islamophobia on culture, society, politics, and international relations. In a special session at the conclusion of the conference, the

participating academics and experts discussed and offered important recommendations on how to deal with these destructive phenomena. A summary of these recommendations for Governments, NGO's, religious communities, the media, and individuals are included in this booklet. It's our hope that officials, civil servants, journalists and other media professionals, community members, activists, and the public in general will do their best to adopt these recommendations.

Center for Islam and Global Affairs (CIGA)
Istanbul Sabahattin Zaim University (IZU)

First CIGA International Islamophobia Conference

Summary of Recommendations

I. NGOs and Religious Communities

1. Establishing meaningful relationships with the Christian community (and all religious groups).
2. Focused research and education on Islamophobia (i.e., integration, comparative studies, engagement, relevatization, self-criticism).
3. Building civil rights coalitions focused on Islamophobia (for those who work on civil rights and Islamophobia).
4. Establishing a rapid response team center that will respond to Islamophobes and their campaigns.
5. Delinking Islamophobia from Combating Violent Extremism (CVE) or their extensions (for all NGOs and individuals who work on Islamophobia).
6. Establish institutions that focus on organizing, lobbying, and capacity building.
7. Establishing youth groups and NGOS for cooperation and having joint programs or groups.
8. Putting Islamophobia in the context of the politics of empire and imperialist policies, as well as expose its tie and link to Zionism.
9. Normalizing Islam and Muslims in non-Muslim societies, and addressing Islamophobia in popular culture.
10. Empowering and establishing political empowerment programs and training youth, specifically those in Western societies.
11. Establishing investigative research and journalism to track funders and organizers of Islamophobia.
12. Building alliances based on political struggle, resistance and solidarity across ethnic and religious and other communities as a strategic necessity.
13. Linking up with other institutions fighting all forms of racism, especially those which are pro-war/anti-peace or corporations like the military industrial complex.

II. Governments

A. Muslim-majority Country Governments

1. Incubate funds (perhaps a waqf) towards connecting Islamophobia groups working and studying and focusing on Islamophobia.
2. Organization of Islamic Cooperation (OIC) to make Islamophobia as a specific project especially by targeting owners and funders of businesses or organizations like Estee Lauder, by instituting some boycott/sanctions-type policies.
3. For legislators: Hold hearings in Parliament by experts to expose Islamophobia and take legal action against individuals and organizations that support Islamophobia.
4. Undo the age of terrorism and expose the excesses the War on Terror and start changing the language.
5. Have representatives of Muslim states in Europe and the US to connect and link up with groups and individuals in those countries working against Islamophobia.
6. Connect cold and hot forms of Islamophobia specifically to unify likeminded organizations or states to play the role of confronting Islamophobia seriously and reduce idea of nationalism in Muslim world.
7. Formulate a position that is based on justice and freedom specifically initiatives such as full support of BDS as a model against this form of racism in the Palestinian context.
8. Completely embrace academic freedom at all levels.
9. Tackle structural forms of Islamophobia through monitoring the court systems and procedures.
10. Engage different actors and challenges of representation of Islam and Muslims in society, particularly with those related to Islamophobic or hidden agendas.
11. Deal with the violation of human rights against dissidents deal with it.
12. Understand that universities in Muslim majority countries must be decolonized, especially their systems of education not be Western-

centric or have right wing epistemology. Clean up knowledge production.

13. Break from politics of sectarianism so not to be exploited as a fault line by Islamophobes.
14. Understand new modality, if you cannot be controlled you will be destroyed using whatever means available.

B. Non-Muslim Majority Country Governments

15. Make education curriculum inclusive toward other faiths, especially promoting how crucial diversity is in the minds of young people.
16. Establish law enforcement component and mechanism to confront racism and discrimination and tackle Islamophobia on physical and discourse levels.
17. Establish training and sensitivity courses with officials or others who deal with Muslims.
18. Implement policies that integrate Muslim groups into society.

III. Media

1. Have more shared media.
2. Contact newspaper editors, journalists, and TV series to either commend or correct falsehood.
3. Provide more visible role models in the area of arts, music, media, and other areas in popular culture.
4. Engage in public diplomacy as an alternative to state media (that are sometimes viewed as propaganda).
5. Use dramas (soap operas) and other popular culture that can positively portray Muslims and an Islamic way of life on TV.
6. Build relationships with objective and friendly media personnel and these friendships can extend and allow space for you that may not be there otherwise.
7. Write op-ed pieces and letters to the editors on a regular basis.
8. Disseminate positive images in the media, especially as byproducts of workshops, seminars and conferences.

9. Hiring PR firms not to write your message, but to help in getting that message in a professional form and to be widely distributed.
10. Create your own media outlets if possible, including blogs, podcasts, YouTube videos, books, journals, etc.
11. Use comedy to connect with others by creating your own comedies and comedians.
12. Promote our own media and media outlets.
13. Protest with public campaigns and effective use of social media to promote your message.
14. Build, strengthen, encourage alternative media.
15. Train all students in writing op-ed pieces.

IV. Individuals

1. Cultivate more sense through social practice of day-to-day (use of ethical reasoning), focusing on countering consequences of Islamophobia rather than saying Muslims are the reasons for Islamophobia.
2. Become a role model for what you believe in.
3. Engage in transcultural activism.
4. As an individual, understand how to relate to the state in order to repair Muslim-state relations but at the same time maintaining distance from the state.
5. On the issue of integration, have a middle ground without compromising your core principles.
6. As individuals, have the will, capacity, and time commitment to confront Islamophobia — something everyone should examine within himself or herself.
7. To fight the evil side and manifestations of Islamophobia within Muslim-majority countries, radical salafism, negative aspects of secular nationalism, chauvinistic sectarianism, etc.

Participants: Academics and Experts

Dr. Fatimah Binti Abdullah, Academic, Malaysia.
Dr. Kaarina Aitamurto, Researcher, Finland.
Dr. Sami A. Al-Arian, Academic, Director, Turkey.
Dr. Sahar Aziz, Academic, U.S.
Dr. Hatem Bazian, Academic, U.S.
Mr. Ahmed Bedier, President of NGO, U.S.
Dr. Farhan Chak, Academic, Qatar.
Dr. Burak Erdenir, Diplomat, Turkey.
Dr. Todd Green, Academic, U.S.
Dr. Ramon Grosfuguel, Academic, U.S.
Dr. Farid Hafez, Academic, Austria.
Dr. Ali Huseyinoglu, Academic, Turkey.
Dr. Erhan İçener, Academic, Turkey.
Dr. Nazia Kazi, Academic, U.S.
Dr. Mohammed Marandi, Academic, Iran.
Dr. Mohammed Moussa, Academic, Turkey.
Dr. Mohamed Nawab Osman, Academic, Singapore.
Dr. Salman Sayyid, Academic, U.K.
Dr. Maung Zarni, Human Rights Activist, U.K.

CIGA İslamofobi Konferansı Önerileri

Öneri Özeti

Giriş

İslamofobi, yaygın olarak İslam'a karşı yoğun veya akıl dışı nefret, düşmanlık ve korku olarak tanımlanır. Önyargı, ayrımcılık ve Müslümanların veya İslami aktivistlerin sosyal, politik ve kentsel yaşamdan marjinalleştirilmesi ve dışlanmasıyla sonuçlanan olumsuz stereotipleri sürdürür. Dahası, ekonomik, siyasi, sosyal ve kültürel ilişkilerdeki mevcut eşitsizliklerin sürdürülmesi ve genişletilmesi yoluyla algılanan veya gerçek bir Müslüman tehdidine yönelik bir yapısal ırkçılık biçimi olarak kendini göstermiştir. İslamofobi esasen Müslümanları insanlıktan çıkarır ve böylece onlara karşı şiddetin bir araç olarak kullanılmasını rasyonalize eder. Kaynak dağılımı eşitsizliklerinin sürdürüldüğü ve genişletildiği küresel bir ırksal yapıyı yeniden tanıtıyor ve yeniden doğruluyor.

Bu fenomen birçok toplumda her zaman değişen derecelerde var olmuş olabilir, ancak son birkaç on yılda dünya çapında, özellikle 11 Eylül'den ve sözde terörle savaştan sonra Batı'da yaygın hale geldi. Son yıllarda birçok yönü resmi politikalar ve devlet yapıları aracılığıyla kurumsallaşmıştır. Ayrıca başta ABD ve Avrupa olmak üzere birçok siyasi kampanya ve partide yer almış, bu toplumların önemli kesimlerinde güvensizlik ve yabancılaşmaya yol açtığı gibi, dünya çapında birçok toplulukta da gerilim ve kutuplaşmaya neden olmuştur. Ne yazık ki İslamofobi, aşırılık yanlısı siyasi, sosyal ve ekonomik gündemleri olan tehlikeli çıkar gruplarının önderlik ettiği kazançlı bir endüstriyi serbest bıraktı. Kontrol edilmezse, ölçülemez acı ve ıstıraba neden olan sürekli savaşları ve yıkımı tehdit eder.

İstanbul Sabahattin Zaim Üniversitesi'ndeki (İZÜ) İslam ve Küresel İlişkiler Merkezi (CIGA), Nisan 2018'de ilk Uluslararası İslamofobi Konferansı'nı düzenledi ve Türkiye'den ve dünyadan en önemli akademisyenlerden bazılarını ağırladı. Konferans, İslamofobinin kültür, toplum, siyaset ve uluslararası ilişkiler üzerindeki etkisini araştırdı. Konferansın sonunda düzenlenen özel bir oturumda, katılan

akademisyenler ve uzmanlar, bu yıkıcı fenomenle nasıl başa çıkılacağı konusunda tartıştı ve önemli önerilerde bulundu. Hükümetler, STK'lar, dini topluluklar, medya ve bireyler için bu tavsiyelerin bir özeti bu kitapçıkta yer almaktadır. Yetkililerin, memurların, gazetecilerin ve diğer medya profesyonellerinin, toplum üyelerinin, aktivistlerin ve genel olarak halkın bu tavsiyeleri benimsemek için ellerinden gelenin en iyisini yapacaklarını umuyoruz.

İslam ve Küresel İlişkiler Merkezi (CIGA)
İstanbul Zaim Üniversitesi (İZÜ)

CIGA İslamofobi Konferansı Önerileri

Öneri Özeti

I. STK'lar ve Dini Topluluklar

1. Hristiyan camiası (ve tüm dini gruplar) ile anlamlı ilişkiler kurmak.
2. İslamofobi odaklı araştırma ve eğitim (entegrasyon, karşılaştırmalı çalışmalar, katılım, yeniden değerlendirme, özeleştirme vb).
3. İslamofobi odaklı sivil haklar koalisyonları oluşturmak (sivil haklar ve İslamofobi üzerinde çalışanlar için).
4. İslamofobiklere ve kampanyalarına cevap verecek hızlı yanıt ekip merkezinin kurulması.
5. İslamofobiyi CVE'den ayırmak (İslamofobi üzerine çalışan tüm STK'lar ve bireyler için).
6. Örgütlenmeye, lobi faaliyetlerine ve kapasite geliştirmeye odaklanan kurumlar oluşturmak.
7. İşbirliği için gençlik grupları / STK'lar kurmak / ortak programlar veya gruplara sahip olmak.
8. İslamofobiyi imparatorluk siyaseti bağlamına sokmak, onu Siyonizme bağlamak/ alakalandırmak.
9. İslam'ı ve Müslümanları normalleştirme üzerine, popüler kültürde İslamofobiyi ele almak.

10. Siyasi güçlendirme programlarının desteklenmesi ve kurulması, özellikle Batı toplumlarındakiler olmak üzere gençlerin eğitilmesi.
11. İslamofobi'ye fon sağlayanları ve organizatörleri takip etmek için araştırmacı habercilik ve araştırmalar oluşturmak.
12. Stratejik bir gereklilik olarak etnik, dini ve diğer topluluklar arasında siyasi mücadele, direniş ve dayanışmaya dayalı ittifaklar kurmak.
13. Başta savaş yanlısı / barış karşıtı olanlar veya askeri sanayi kompleksi gibi şirketler olmak üzere ırkçılıkla mücadele eden her türlü kurumla bağlantı kurmak.

II. Hükümet

A. Müslüman Çoğunluklu Ülke Hükümetleri

1. İslamofobi üzerine çalışan, okuyan ve odaklanan gruplar arasında bağlantı kurmak için fonlar (belki bir vakıf) üretilmesi.
2. İslam İşbirliği Teşkilatı'nın (OIC), özellikle Estee Lauder gibi işletme veya kuruluşların sahiplerini / fon verenlerini hedef alarak, bazı boykot / yaptırım tipi politikalar uygulayarak İslamofobiye belirli bir proje haline getirmesi.
3. Yasa koyucular için: İslamofobiye ortaya çıkarmak ve İslamofobiye destekleyen kişi ve kuruluşlara karşı yasal işlem başlatmak için Parlamentoda uzmanlar tarafından oturumlar düzenlenmesi.
4. Terörizm çağının silinmesi ve dili değiştirmeye başlanması.
5. İslamofobiye karşı çalışan ülkelerdeki gruplar ve bireylerle bağlantı kurmak ve bağlantı kurmak için Avrupa/ABD'deki Müslüman devletlerin temsilcilerine sahip olmak.
6. İslamofobi ile ciddi şekilde mücadelede rol almak ve İslam dünyasında milliyetçilik fikrini azaltmak için benzer düşüncedeki kuruluşları veya devletleri birleştirmek adına özellikle İslamofobinin soğuk ve sıcak biçimlerini bağlamak.
7. Filistin bağlamında bu tür ırkçılığa karşı bir model olarak BDS'ye tam destek verilmesi gibi inisiyatifler başta olmak üzere adalet ve özgürlüğe dayalı bir tutum formüle edilmesi.

8. Her düzeyde akademik özgürlüğün tamamen benimsenmesi.
9. Mahkeme sistemlerini ve prosedürlerini izleyerek İslamofobinin yapısal biçimlerinin ele alınması.
10. Farklı aktörlerin ve temsil zorluklarının dahil edilmesi.
11. Bununla uğraşan muhaliflere karşı insan hakları ihlalleriyle başa çıkılması.
12. Müslüman çoğunluklu ülkelerdeki üniversitelerimize dekolonizasyon gerektiğinin, özellikle eğitim sistemlerinin Batı merkezli veya sağcı epistemolojiye sahip olmaması gerektiğinin anlaşılması. Bilgi üretiminin temizlenmesi.
13. İslamofobikler tarafından fay hattı olarak kullanılmamak için mezhepçilik siyasetinden ayrılma.
14. Yeni modalitenin anlaşılması, kontrol edilemezseniz yok edileceksiniz.

B. Gayrimüslim Çoğunluklu Ülke Hükümetleri

15. Eğitim müfredatını diğer inançları kapsayıcı hale getirmek, özellikle de çeşitliliğin gençlerin zihninde ne kadar önemli olduğunun teşvik edilmesi.
16. Irkçılık ve ayrımcılıkla yüzleşmek/İslamofobi ile fiziksel ve söylem düzeylerinde mücadele etmek için kolluk kuvvetleri bileşeni/mekanizması.
17. Yetkililerle veya Müslümanlarla ilgilenen diğer kişilerle eğitim / duyarlılık kursları.
18. Müslüman grupları topluma entegre eden politikaların uygulanması.

III. Medya

1. Daha fazla paylaşılr medyaya sahip olunması.
2. Yanlışlığı eleştirmek veya düzeltmek için gazete editörleri, gazeteciler ve TV dizileriyle iletişime geçilmesi.
3. Sanat, müzik, medya ve popüler kültürün diğer alanlarında daha görünür rol modellerin sağlanması.

4. Devlet medyasına alternatif olarak (bazen propaganda olarak görülen) kamu diplomasisi ile alakadar olunması.
5. Televizyonda Müslümanları ve İslami bir yaşam tarzını olumlu bir şekilde tasvir edebilecek dramalar (pembe diziler) ve diğer popüler kültürlerin kullanımı.
6. Nesnel ve arkadaş canlısı medya personeli ile ilişkiler kurulması. Bu arkadaşlıklar aksi takdirde oluşmama ihtimali olan bir alanın genişlemesine olanak sağlayabilir.
7. Editörlere düzenli olarak makaleler ve mektuplar yazılması.
8. Özellikle atölye, seminer ve konferansların yan ürünleri olarak medyada olumlu imajlar yaymak.
9. Halkla ilişkiler (PR) firmalarının mesajınızı yazması için değil, mesajın profesyonel bir şekilde alınmasına ve yaygınlaşmasına yardımcı olması için tutulması.
10. Bloglar, podcastler, YouTube videoları, kitaplar, dergiler vb. dahil olmak üzere mümkünse kendi medya kuruluşlarınızın oluşturulması.
11. Kendi komedilerinizi/komedyenlerinizi yaratarak başkalarıyla bağlantı kurmak için komedinin kullanılması.
12. Kendi medyamızın ve medya kuruluşlarımızın tanıtımı.
13. Mesajınızın duyurulması için halka açık kampanyalar ve sosyal medyanın etkin kullanımı ile protesto edilmesi.
14. Alternatif medya oluşturulması, güçlendirilmesi ve teşvik edilmesi.
15. Tüm öğrencilerin makale yazma konusunda eğitilmesi.

IV. Bireyler

1. Müslümanların İslamofobi'ye neden olduklarını söylemek yerine, İslamofobinin sonuçlarına karşı koymaya odaklanarak, günlük sosyal uygulamalarla (etik akıl yürütmenin kullanımı) daha fazla anlam geliştirilmesi.
2. İnandığınız şey için bir rol model olun.
3. Kültürlerarası aktivizme katılın.

4. Bir birey olarak, Müslüman-devlet ilişkilerini onarmak için devletle nasıl ilişki kurulacağına anlaşılmaması, ancak aynı zamanda devletle mesafenin korunması.
5. Entegrasyon konusunda, temel ilkelerinizden ödün vermeden orta bir zemine sahip olunması.
6. Her bireyin İslamofobi ile yüzleşmek için irade, kapasite ve zaman taahhüdü olduğundan, herkesin kendi iç muhasebesini yapması gerekmektedir.
7. Müslüman çoğunluklu ülkelerdeki radikal Selefilik, seküler milliyetçilik, şovenist mezhepçilik vb. İslamofobinin kötü tezahürleriyle mücadele etmek.araştırmacı

Katılımcılar

Fatimah Binti Abdullah, akademik, Malezya
Kaarina Aitamurto, araştırmacı, Finlandiya
Sami Al-Arian, akademik ve direktör, Türkiye
Sahar Aziz, akademik, ABD
Hatem Bazian, akademik, ABD
Ahmed Bedier, STK başkanı, ABD
Farhan Chak, akademik, Katar
Burak Erdenir, diplomat, Türkiye
Todd Green, akademik, ABD
Ramon Grosfuguel, akademik, ABD
Farid Hafez, akademik, Avusturya
Ali Huseyinoglu, akademik, Türkiye
Erhan Icener, akademik, Türkiye
Nazia Kazi, akademik, ABD
Mohammed Marandi, akademik, İran
Mohammed Moussa, akademik, Türkiye
Mohamed Nawab Osman, akademik, Singapur
Salman Sayyid, akademik, Birleşik Krallık
Maung Zarni, İnsan hakları savunucusu, Birleşik Krallık

مؤتمر الإسلام والشؤون العالمية الدولي الأول عن الإسلاموفوبيا ملخص التوصيات

مقدمة

يتم تعريف الإسلاموفوبيا بشكل عام على أنها الكراهية الشديدة أو اللاعقلانية والعداء والخوف من الإسلام. هذا التعريف يديم الصور النمطية السلبية عن المسلمين والتي تؤدي إلى التحيز والتمييز والتهميش وإستبعادهم أو النشطاء الإسلاميين من الحياة الاجتماعية والسياسية والمدنية. علاوة على ذلك، فقد أصبحت هذه الظاهرة نفسها شكل من أشكال العنصرية البنيوية الموجهة نحو تهديد اسلامي إما متخيل أو حقيقي من خلال الحفاظ على الفوارق القائمة وتوسيعها في العلاقات الاقتصادية والسياسية والاجتماعية والثقافية بين أفراد المجتمع. وحين أن ظاهرة الإسلاموفوبيا تجرد المسلمين بشكل أساسي من إنسانيتهم، فإنها بالتالي تبرر استخدام العنف ضدهم كأداة. إنها تعيد تقديم وجود هيكل عرقي على المستوى العالمي يتم من خلاله الحفاظ على التفاوتات في توزيع الموارد وتوسيعها.

ربما كانت هذه الظاهرة موجودة دائماً بدرجات متفاوتة في العديد من المجتمعات، لكنها في العقود القليلة الماضية أصبحت سائدة في جميع أنحاء العالم، خاصة في الغرب بعد أحداث الحادي عشر من سبتمبر وما يسمى بالحرب على الإرهاب. في السنوات الأخيرة، تم إضفاء الطابع المؤسسي على العديد من جوانب هذه الحرب من خلال السياسات الرسمية ومؤسسات الدولة. بالإضافة إلى ذلك، فقد توسعت هذه الظاهرة في العديد من الحملات والأحزاب السياسية، وخاصة في الولايات المتحدة وأوروبا، مما تسبب ليس فقط في عدم الثقة والاحساس بالاغتراب لقطاعات مهمة داخل هذه المجتمعات، ولكن أيضاً من خلال تصعيد التوتر والاستقطاب في العديد من المجتمعات حول العالم. ولسوء الحظ، أطلقت الإسلاموفوبيا العنان لصناعة مربحة تقودها مجموعات ذات مصالح خطيرة ومشبوهة من خلال أجنداتها السياسية والاجتماعية والاقتصادية المتطرفة. وإذا لم يتم كبح هذه الظاهرة، فإنها ستهدد بحروب دائمة ودمار يسبب ألماً ومعاناة لا حد لها.

وعليه فقد قام مركز دراسات الإسلام والشؤون العالمية (CIGA) بجامعة صباح الدين زعيم بإسطنبول بتنظيم أول مؤتمر دولي له حول الإسلاموفوبيا في أبريل 2018، والذي شارك فيه بعض أبرز الأكاديميين والخبراء من تركيا وحول العالم. ولقد عمل المؤتمر على دراسة ومناقشة تأثير الإسلاموفوبيا في العالم على الثقافة والمجتمع والسياسة والعلاقات الدولية. كما قام المركز بعقد جلسة خاصة في ختام المؤتمر، ناقش خلالها الأكاديميون والخبراء المشاركون السياسات التي يجب تفعيلها لمجابهة الإسلاموفوبيا، وقدموا توصيات مهمة حول كيفية التعامل مع هذه الظاهرة المدمرة. في هذا الكتيب تم تضمين ملخص لهذه التوصيات الهامة المقدمة للحكومات والمنظمات غير الحكومية والجمعيات الدينية ووسائل الإعلام والأفراد.

وفي الختام، نأمل أن تبذل الجهات الحكومية والمسؤولون وموظفو الخدمة المدنية والصحفيون وغيرهم من المهنيين الإعلاميين وأفراد المجتمع والنشطاء والجمهور بشكل عام قصارى جهدهم لاعتماد وتفعيل هذه التوصيات.

مركز دراسات الإسلام والشؤون العالمية (CIGA)
جامعة صباح الدين زعيم باسطنبول (IZU)

توصيات مؤتمر CIGA الأول عن الإسلاموفوبيا

ملخص التوصيات

أولاً: المنظمات غير الحكومية والطوائف الدينية

1. إقامة علاقات هادفة مع المجتمعات المسيحية (وجميع الجماعات الدينية).
2. تركيز البحوث والتوعية على ظاهرة الإسلاموفوبيا (أي التكامل في العرض، والدراسات المقارنة، والمشاركة، وإنشاء الشبكات، والنقد الذاتي).
3. بناء تحالفات الحقوق المدنية التي تركز على الإسلاموفوبيا (خصوصاً مع الذين يعملون في مجال الحقوق المدنية والإسلاموفوبيا).
4. إنشاء مراكز لفرق الاستجابات سريعة الرد على الإسلاموفوبيا وحملاتهم.
5. فصل الإسلاموفوبيا عن مكافحة التطرف العنيف والبرامج المرتبطة بها (لجميع المنظمات غير الحكومية والأفراد الذين يعملون على مكافحة الإسلاموفوبيا).
6. إنشاء المؤسسات التي تركز على تنظيم الجهد وكسب التأييد وبناء القدرات لمكافحة الإسلاموفوبيا.
7. إنشاء مجموعات شبابية ومنظمات غير حكومية للتعاون معها والتي لها برامج أو مجموعات مشتركة.
8. وضع الإسلاموفوبيا في سياق سياسة تمدد وهيمنة الإمبراطورية والسياسات الاستعمارية وعلاقتها بالصهيونية.
9. العمل على تطبيع الإسلام والمسلمين في المجتمعات غير الإسلامية، والتصدي لظاهرة الإسلاموفوبيا في الثقافة الشعبية.
10. تمكين وإنشاء برامج التمكين السياسي وتدريب الشباب، خصوصاً في المجتمعات الغربية.
11. إقامة البحوث الاستقصائية وتشجيع الصحافة الاستقصائية لتتبع ممالي ومنظمي الإسلاموفوبيا.
12. بناء تحالفات على أساس النضال السياسي المشترك والمقاومة والتضامن بين الطوائف العرقية والدينية وغيرها كضرورة استراتيجية.
13. التعاون مع المؤسسات الأخرى التي تكافح جميع أشكال العنصرية، وكذلك المؤسسات المؤيدة للحرب والمناهضة للسلام أو الشركات العملاقة المشجعة للحروب مثل المجمع الصناعي العسكري في أمريكا.

ثانيًا: الحكومات

1. الحكومات ذات الأغلبية المسلمة

1. توفير المصادر والأموال (مثل الوقف) من أجل ربط مجموعات مكافحة الإسلاموفوبيا العاملة والدراسة والتركيز على دراسات ظاهرة الإسلاموفوبيا.
2. دعوة منظمة التعاون الإسلامي (OIC) لجعل الإسلاموفوبيا مشروعًا محددًا بشكل خاص من خلال استهداف مالكي ومسؤولي الشركات أو المؤسسات التي تمول الإسلاموفوبيا مثل Estee Lauder، من خلال وضع سياسات للمقاطعة والعقوبات.
3. **للمشرعين في البرلمانات:** عقد جلسات في البرلمان من قبل خبراء لفصح وكشف ظاهرة الإسلاموفوبيا واتخاذ الإجراءات القانونية ضد الأفراد والمنظمات والمؤسسات التي تدعم الإسلاموفوبيا.
4. الرفض والتراجع عن عصر الحرب على الإرهاب التي استغلت هذا الوباء لربطه بالإسلام والبدء في تغيير اللغة التي تربط الإرهاب بالإسلام.
5. تعيين ممثلين عن الدول الإسلامية في أوروبا والولايات المتحدة للتواصل مع الجماعات والأفراد في تلك البلدان التي تعمل ضد الإسلاموفوبيا.
6. ربط الأشكال "الباردة والساخنة" من الإسلاموفوبيا على وجه التحديد لتوحيد المنظمات أو الدول المتشابهة لتلعب دور مواجهة الإسلاموفوبيا بجدية والحد من فكرة القوميات المتطرفة في العالم الإسلامي.
7. صياغة موقف يقوم على العدالة والحرية على وجه التحديد مبادرات مثل الدعم الكامل للمقاطعة كنموذج ضد هذا الشكل من العنصرية في السياق الفلسطيني.
8. احتضان الحرية الأكاديمية الكاملة على جميع المستويات.
9. معالجة الأشكال الهيكلية للإسلاموفوبيا من خلال مراقبة أنظمة وإجراءات المحاكم والجهات القضائية.
10. إشراك مختلف الجهات الفاعلة والقيام بتحدي من يدعي بتمثيل الإسلام والمسلمين في المجتمع خصوصًا المرتبطة بالجهات المشبوهة أو جماعات الإسلاموفوبيا.
11. الإدانة والتعامل مع انتهاكات حقوق الإنسان ضد المعارضين السياسيين والتعامل معها بجدية.
12. فهم وجوب إنهاء المفاهيم الاستعمارية في المؤسسات الجامعية في البلدان ذات الأغلبية المسلمة، لا سيما أن أنظمة التعليم والتي يجب ألا تتمحور حول مركزية الغرب وأن يكون لديها معرفة بالاتجاهات اليمينية العنصرية في الغرب والعمل على إنتاج المعرفة المستقلة.
13. الابتعاد عن سياسات الطائفية حتى لا يتم استغلالها كخط صدع من قبل أنصار ومروجي الإسلاموفوبيا.
14. فهم الطرق الجديدة لإخضاع العالم الإسلامي: "إذا لم يكن من الممكن السيطرة عليك، سيتم تدميرك بكل الطرق المتوفرة."

ب. حكومات البلدان ذات الأغلبية غير المسلمة:

15. جعل المناهج التعليمية شاملة لكل الأديان الأخرى، لا سيما الترويج لمدى أهمية الاختلاف في أذهان الشباب.
16. واجب وجود مكوّن وآلية للتعامل مع المؤسسات الأمنية وإنفاذ القانون لمواجهة العنصرية والتمييز ومعالجة مشكلة كراهية الإسلام على المستوى المادي ومستوى الخطاب.
17. إيجاد دورات تدريبية وتوعية مع المسؤولين والسياسيين أو غيرهم ممن يتعاملون مع المسلمين.
18. تنفيذ السياسات التي تدمج الجاليات الإسلامية في المجتمع.

ثالثا. وسائل الإعلام

1. العمل على المزيد من التواجد والمشاركة في وسائل الاعلام.
2. الاتصال برؤساء تحرير الصحف والصحفيين والمسلسلات التلفزيونية لكشف أو تصحيح الأكاذيب او التشويه.
3. تقديم نماذج أفضل وأكثر صدقا في مجالات الفنون والموسيقى والإعلام والمجالات الأخرى في الثقافة الشعبية.
4. الانخراط في الدبلوماسية العامة والشعبية كبديل لوسائل الإعلام الحكومية (التي يُنظر إليها أحيانا على أنها دعائية).
5. استخدام الأعمال الدرامية (كالمسلسلات التلفزيونية) وغيرها من الثقافة الشعبية التي يمكن أن تصور بشكل إيجابي المسلمين ونمط الحياة الإسلامية على شاشة التلفزيون.
6. القيام ببناء علاقات مع العاملين في مجال الإعلام الصديقة والموضوعية والتي يمكن لها أن تساعد وتتيح مساحة قد لا تكون موجودة.
7. كتابة مقالات الرأي ورسائل إلى المحررين على أساس منتظم ومستدام.
8. نشر الصور الإيجابية في وسائل الإعلام، خصوصا منتجات ورش العمل والندوات والمؤتمرات.
9. الاستعانة بشركات العلاقات العامة عند اللزوم لإيصال الرسائل الايجابية في شكل مهني وتوزيعها على نطاق واسع.
10. القيام بإنشاء وسائل الإعلام الخاصة بالجاليات المسلمة إن أمكن بما في ذلك المدونات والبودكاست ومقاطع فيديو مثل YouTube والكتب والمجلات وما إلى ذلك.
11. استخدام الكوميديا للتواصل مع الآخرين من خلال إنشاء كوميديا وكوميديين من الجاليات المسلمة.
12. الترويج لوسائل الإعلام ووسائل الإعلام الخاصة بنا.

13. الاحتجاج من خلال التظاهر والحملات العامة والاستخدام الفعال لوسائل التواصل الاجتماعي للترويج لرسالتك.
14. بناء وتقوية وتشجيع وسائل الإعلام البديلة.
15. تدريب الطلاب على كتابة المقالات الافتتاحية والتواصل مع وسائل الاعلام.

رابعاً. الأفراد

1. القيام باستخدام المنطق الفطري من خلال الممارسة الاجتماعية اليومية (استخدام التفكير الأخلاقي)، مع التركيز على مواجهة عواقب الإسلاموفوبيا بدلاً من القول بأن المسلمين هم أسباب الإسلاموفوبيا.
2. كن قدوة لما تؤمن به.
3. الانخراط في نشاط عابر للثقافات.
4. يجب على الافراد فهم كيفية التعامل مع السلطات والدولة من أجل إصلاح العلاقات بين المسلمين والدولة ولكن في نفس الوقت الحفاظ على مسافة من مؤسسات الدولة خصوصاً الأمنية منها.
5. فيما يتعلق بمسألة التكامل، يجب أن يكون للفرد أرضية مشتركة دون المساس بالمبادئ والهوية والقيم الأساسية.
6. الأفراد لديهم الإرادة والقدرة والالتزام بالوقت لمواجهة الإسلاموفوبيا على مستوى فردي- وهو أمر يجب على الجميع ايجاده وتوفيره داخل أنفسهم ومجتمعاتهم.
7. محاربة الجوانب الشريرة والقيحة من مظاهر الإسلاموفوبيا في البلدان ذات الأغلبية المسلمة، والسلفية الراديكالية، والجوانب السلبية من القومية العلمانية، والطائفية الشوفينية، إلخ.

المشاركون في التوصيات من الأكاديميين والخبراء

- د. فاطمة بنت عبد الله، أكاديمية، ماليزيا.
- د. كارينا أيتامورتو، باحثة، فنلندا.
- د. سامي العريان، أكاديمي ومدير مركز بحثي، تركيا.
- د. سحر عزيز، أكاديمية، الولايات المتحدة الأمريكية.
- د. حاتم بازبان، أكاديمي، الولايات المتحدة الأمريكية.
- أ. أحمد بدير، رئيس مؤسسة مجتمع مدني، الولايات المتحدة الأمريكية.
- د. فرحان تشاك، أكاديمي، قطر.
- د. بوراك إردنير، دبلوماسي، تركيا.
- د. فريد حافظ، أكاديمي، النمسا.
- د. تود غرين، أكاديمي، الولايات المتحدة الأمريكية.
- د. رامون جروسفوغيل، أكاديمي، الولايات المتحدة الأمريكية.
- د. علي حسين أوغلو، أكاديمي، تركيا.
- د. إرهان أيشنر، أكاديمي، تركيا.
- د. نازيا كازي، أكاديمية، الولايات المتحدة الأمريكية.
- د. محمد مراندي، أكاديمي، إيران.
- د. محمد موسى، أكاديمي، تركيا.
- د. محمد نواب عثمان، أكاديمي، سنغافورة.
- د. سلمان سيد، أكاديمي، المملكة المتحدة.
- د. ماونج زارني، ناشط حقوقي، المملكة المتحدة.

The Center for Islam and Global Affairs (CIGA)
Istanbul Sabahattin Zaim University



Vision

To be a premiere research institution for ideas, analysis, and policy recommendations on global affairs impacting the Muslim World, and to foster future relations with world powers based on shared principles, common interests, and mutual respect.

Mission Statement

The Center for Islam and Global Affairs (CIGA) is an independent, nonprofit, research and public policy institution based in Istanbul, Turkey, and affiliated with Istanbul Zaim University. Its mission is “To conduct high quality research and analysis, educate the public and policymakers, train experts, and propose novel ideas and policy recommendations regarding global policies and relations impacting the Islamic world, and the development and progress of Muslim societies.”

**Occasional Series Published by the
Center for Islam and Global Affairs (CIGA)**

Islam and Muslim Societies Studies [IMSS]

This series will cover issues and topics related to Islamic epistemology and thought, reform movements, civilization, culture, sciences, models and systems, as well as issues related to the challenges, problems, fault lines, and developments within Muslim societies.

Geopolitical and Strategic Studies [GPSS]

This series will cover issues and topics related to geopolitics, strategic affairs, international relations, national security affairs, conflict resolution and peace studies, as well as issues related to political, economic, military, and soft power.

Islamophobia and Muslim Minorities Studies [IMMS]

This series will cover issues and topics related to Islamophobia and its many manifestations, as well as to the status, future, and issues of concern related to Muslim minorities around the world.

Policy Analysis, Assessments and Studies [PAAS]

This series will present policy analyses, assessments, studies, and recommendations on issues of concern to governments, policymakers, experts, NGOs, other stakeholders, and the public at large.



CIGA

CENTER FOR ISLAM AND GLOBAL AFFAIRS
İSLAM VE KÜRESEL İLİŞKİLER MERKEZİ
مركز دراسات الإسلام والشؤون العالمية

Pioneering Research to Advance Civilizations

